
81 هزار پروژه نیمه تمام، میراث به جامانده از دولت قبل

در گفت وگو با رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مطرح شد؛

مردی جدی و بدون حاشــیه و بازوی استانداراست، با 
این حال حرف هایش آن قدر تخصصی و علمی اســت 
 که رسانه ها دســت خالی از جلساتش بیرون می آیند.
حســن نوروزی رئیس جوان ســازمان و مدیریت و 
برنامه ریزی اســتان کهگیلویه و بویراحمــد کمتر به 
دنبال ایجاد جنجال های رســانه ای اســت و خودش 
ازآنچه  بیشــتر  را  نمی خواهــم عملکردم  می گوید: 
هست نشــان دهم و دوســت دارم در فضای آرام و 
 به دوراز جنجال هــای رســانه ای کارم را انجام دهم.
این روزها رفت وآمدها در ســازمانش زیاد است چرا که 
بســتن بودجه 94 و برنامه ریزی برای بودجه 95، طرح 
آمایش، عملکرد برنامه توســعه پنجم و تدوین برنامه 
ششم همه در دستور کارش است و بازار چانه زنی ها برای 
افزایش و کاهش اعتبارات سازمانی و اداری در سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی داغ اســت. تدوین برنامه ششم 
توسعه بهانه ای شــد که در ساعت پایانی یک روز گرم 

خردادماه در طبقه دوم با وی به گفتگو بنشینیم.

  انحلال سازمان مدیریت چه تبعاتی برای کشور 
داشت که دولت یازدهم دوباره آن را احیا کرد؟

بهتر است به جای انحلال بگوییم ادغام؛ اما مهم ترین 
و آشــکارترین اتفاقی که افتاد این بود که از ســال 85 تا 
92 آمارهــای رســمی اقتصــادی در برخی از ســال ها 
منتشــر نشــد در نتیجه عملکــرد دولت هــم به طور 
شــفاف گزارش نشــد. نرخ رشــد اقتصادی و تشکیل 
 ســرمایه ثابت ناخالص نیز برای چند سال گزارش نشد.

ارائه آمار و ارقام بعضاً نادرســت هم از عوارض این ادغام 
بود. حتی آمار و ارقامی که از سوی بانک مرکزی و مرکز 
آمار منتشر می شــد باهم اختلاف داشت. مثلاً نرخ تورم 
اعلام شده از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران تفاوت 
معناداری داشت. به کارگیری بدون حساب وکتاب نیروهای 
انســانی در بخش دولتی هم یک معضل بود. بعضاً دولت 
بخشنامه ای را برای تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی به 
قراردادی ابلاغ می کرد که توسط مجلس ملغی اثر می شد. 
بیــش از 600 هزار نفر در دولت نهم و دهم اســتخدام و 
تبدیل وضعیت شــدند که تعداد به کار گمارده ها در این 
8 ســال به تنهایی برای تشــکیل یک دولت بزرگ کافی 
بود. تصمیمات خلق الســاعه هم از آسیب های نبود یک 
سازمان برنامه ریز بود. در سفرهای رئیس جمهور به استانها 
تصمیماتی گرفته می شد که آسیب آن وجود بیش از 81 
هزار پروژه نیمه تمام در کشور است. برای اتمام این پروژه ها 
بالغ بر 500 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که با وضع 
موجود 15 تا 20 سال بهره برداری از پروژه ها طول می شد.

  شما معتقدید این بی برنامگی ها همه به دلیل 
حذف سازمان برنامه اتفاق افتاد؟

اگر یک  نهاد برنامه ریز، بودجه ریز و تصمیم ساز وجود 
داشــت یقیناً این تصمیمات اتخاذ نمی شــد. نمی گویم 
اگر ســازمان برنامه بود اوضاع گلستان می شد اما اگر بود 
یقیناً آســیب ها به این اندازه نبود مواردی که گفته شد 
همه آســیب های نبود ســازمان برنامه و دیگر نهادهای 
سیاست گذار بود. به عنوان مثال انحلال شورای پول و اعتبار 
نتایجی چون رشد بی ســابقه نقدینگی و پایه پولی را به 
دنبال داشت که تورم بی سابقه در تاریخ کشور معلول آن 
بود. نظام بانکی کشور در شرایط نامطلوب قرار گرفت که 

منجر به ناتوانی این نظام در تأمین مالی اقتصاد شد.
  رئیس جمهور قبلی معتقد بود ســازمان برنامه 
برای اجرای تصمیمات دولت مانع ایجاد می کند. آیا سازمان 

مدیریت و برنامه ریزی جدید با دولت این مشکل را دارد؟
از ســال های 1327 کــه ســازمان برنامــه و بعــد 
برنامه وبودجه شکل گرفت گاهی بین دولت ها و سازمان 
وقت تفاوت نظرهایی وجود داشت. گاهی وقت ها تصمیمی 
را سازمان منطقی و عقلانی تشخیص می داد که ممکن 
بود خوشایند دولت ها و دولتمردان نباشد. درواقع همه با 
این اختلاف ســلیقه ها مدارا می کردند و بعضاً پیشنهاد ها 
و نقطه نظرات کارشناســی سازمان را در تصمیمات خود 
لحاظ می کردند اما رئیس جمهور قبلی تصمیم به انحلال 
ســازمان گرفت تا شــنونده نقطه نظرات مخالف نباشد. 
مأموریت جدید ســازمان مدیریت و برنامه ریزی علاوه بر 
برنامه ریزی توســعه، بودجه ریزی و نظارت، پایش فرایند 
توسعه است؛ یعنی برای تحقق توسعه رصدخانه ای لازم 
است که انحرافات عملکرد برنامه ازآنچه برنامه مدنظر دارد 
را تشــخیص و اصلاح کند؛ و در سطح استانها نیز بازوی 

مشورتیاستانداران در توسعه استانها است.
  بودجه 94 شبیه پول توجیبی بود، برای بودجه 

سال 95 چه اتفاقی قرار است بیفتد؟
سال 94 در سطح کلان کشور به لحاظ بودجه ای سال 
خوبی نبود. فروش نفت نسبت به دولت نهم و ابتدای دولت 
دهم به یک سوم رسید. قیمت نفت هم در نیمه اول سال 
کاهش پیدا کرد و به یک سوم قیمت در دولت نهم رسید. 
به لحاظ ارزی وضعیت خوبی نداشتیم. درسال 94 اعتبارات 
عمرانی در کشور آن قدر که بود تخصیص پیدا نکرد البته 
همیشه اینکه اعتبارات عمرانی صد درصد تخصیص پیدا 
نکند یک روال طبیعی بود ولی هیچ وقت اعتبارات عمرانی 
مانند ســال 94 نبود. به رغم همــه تلاش دولت که قصد 
داشت پروژه ها از رونق نیفتد تخصیص اعتبارات عمرانی 
مطلــوب نبود. در بحث اعتبارات اســتانی تخصیص 60 

درصد ابلاغ شد، تنها 53 میلیارد تومان اعتبارات نفت تا 
پایان سال 94 صد درصد تخصیص شد. در پروژه های ملی 
هم از 260 میلیارد تومان 35 درصد آن تخصیص داده شد. 
در اعتبارت ملی استانی از 85 میلیارد تومان اعتبار مصوب 

که تخصیص اعتبارات آن 21 درصد شد.
  این پایین بودن تخصیص ها دلیل خاصی دارد؟ 
آیا در استان کوتاهی ای درزمینهٔ جذب اعتبارات صورت 

گرفت؟
این اتفاقات مخصوص اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
نبود. تخصیص اعتبارات در بقیه استانها هم همین اندازه 
بود. وقتی اعتبارات عمرانی از سال 91 تا 94 دو سه برابر 
می شود یعنی اســتان تلاش خود را کرده است. در این 
زمینه نیز بسیار موفق بوده است که نمی توان استاندار و 

نمایندگان را نادیده گرفت.
  می توان امیدوار بود در بودجه 95 اوضاع بهتر 

شود؟
امید که همیشه باید باشد به ویژه باتدبیر دولت انشاالله 

وضعیت بهتری را در سال 95 داشته باشیم.
   استاندار وقتی از برنامه ششم توسعه صحبت 
می کرد به نظر می رسید با ناامیدی مدیران را به مشارکت 
برای تدوین برنامه ششم دعوت می کرد. به نظر خود شما 

برنامه توسعه پنجم چقدر موفق بود؟
خیر؛ استاندار به این دلیل تأکید کردند که مشارکت 
مدیران در تدوین برنامه مؤثر باشد برنامه ای تدوین نشود 
که در پایان عملکرد اجرایــی و برنامه مصوب اختلافات 
جدی داشته باشد. درواقع هدف آن بود که برنامه ششم هم 
به سرنوشت برنامه های قبلی دچار نشود. نمی توان میزان 
موفقیت برنامه را در سطح کلان کشور و یا در استان به طور 
سطحی تحلیل کرد. بلکه به یک کالبدشکافی و بررسی 
عمیق و دقیــق نیاز دارد اما واقعیت آن اســت که نظام 
برنامه ریزی ما در برنامه های توســعه به گونه ای بوده که 
درزمینهٔ موفقیت مصوبات برنامه تفاوت معناداری میان 

مصوبات و آنچه انجام شده وجود دارد.
  در چه شاخص ها و زمینه هایی از برنامه پنجم 

جا ماندیم؟
مثلاً در برنامه پنجم گفته شــده بود برای آنکه اهداف 
سیاست های سند چشم انداز کشور تأمین شود نیاز داریم 
سالانه اقتصاد 8 درصد رشد کند اما در بعضی سال ها نه تنها 
رشد نکردیم یا به صفر هم نرسیدیم بلکه رشد اقتصاد منفی 
بود در سال 93 که رشد اقتصادی بهبود یافت به 3 درصد 
رسید. همچنین در برنامه پنجم مقرر بود 2.5 درصد رشد 
تولید اقتصادی از طریق افزایــش بهره وری عوامل تولید 
صورت بگیرد درحالی که در ده سال اخیر رشد بهره وری کل 

عوامــل تولید منفی 0.56 درصد بود. بهره وری ما قرار بود 
سالانه 2.5 درصد رشد اقتصادی را به خود اختصاص بدهد. 
نه تنها رشد نکرده بلکه منفی بود. رشد بهره وری سرمایه هم 
منفی 1.41 بوده است. تا پایان سال 84 سهم بخش تعاون 
در اقتصاد 5 درصد بود و قرار بود در 10 سال به 25 درصد 
برســد درحالی که این آمار هنوز هم 5 درصد مانده است. 
میان برنامــه و عمل گاهی وقت ها اختلاف های معناداری 
است و نیاز به آسیب شناسی در نظام برنامه ریزی کشور دارد 

و امیدواریم در برنامه ششم این اتفاقات رخ ندهد.
  در چه شاخص ها و زمینه هایی استان از کشور 

عقب تر بود؟
هنوز گزارش عملکرد برنامه پنجم را تدوین نکردیم اما 
طبیعتاً عملکرد برنامه در استان هم متأثر از عملکرد کلی 
کشور بوده اســت. یکی از موارد عدم توفیق رفع معضل 
بیکاری بوده اســت. به رغم آنکه در ســال 93 استان در 
رتبه بندی اســتانها ازنظر نرخ بیکاری در رتبه آخر یعنی 
31 به رسید متأسفانه در ســال 94 بازهم بالاترین نرخ 
بیکاری استانها به استان ما اختصاص یافت. عمده دلیل 
افزایش نرخ بیکاری اســتان در سال 94 آن بود که رونق 
بخشی اقتصاداستان عمدتاً از محل اعتبارات دولت است 
زیرا بخش خصوصی و سیستم بانکی استان هر دو به دلیل 
ناتوانی در تأمین مالی و اشــتغال زایی توان لازم را ندارند 
و اعتبارات دولتی هم در ســال 94 در بخش های عمرانی 
تخصیص ناکافی داشــتند که تبلــور آن در افزایش نرخ 

بیکاری استان بود.
  آیا در سیاست های کلی برنامه ششم تفاوتی با 

برنامه پنجم توسعه دارد؟
برنامه های توسعه قبلی کشور )برنامه های اول تا پنجم 
بعد از انقلاب( برنامه هایی جامع بودند و معمولاً وقتی برنامه 
جامع اقتصادی، سیاســی، فرهنگی و غیره شــد و حوزه 
شــمول برنامه گسترش یافت به جزییات آن طور که باید 
نمی پردازد و روی موضوعات خاص نمی تواند مانور بدهد؛ 
اما برنامه ششم مسئله محوری مکان محوراست. مثلاً آب 
در کشور مسئله مهمی است در نتیجه برنامه ششم آن را 
به طور ویژه مدنظر قرار می دهد یا به مسئله محیط زیست 
توجه ویژه دارد. یکی از ویژگی های برنامه ششــم بحث 
مکان محوری است. پس از گذشت سال های سال از تجربه 
نظام برنامه ریزی در کشور بین نواحی مختلف کشور ازنظر 
رشد توازنی وجود ندارد و نتوانستیم از قابلیت های آن ها 
اســتفاده کنیم. مثل زاگرس مرکزی و یا سواحل مکران 
کماکان کمتر توسعه یافته یا محروم باقی مانده اند. در برنامه 
ششــم انتظار می رود با این تغییر رویکرد برای مناطقی 

چون استان نتایج بهتری را شاهد باشیم.

معــاون آمار و اطلاعات ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزی اســتان بابیان این کــه در موارد 
زیادی گزارش شده که از سوی افراد مختلف 
تسهیلات دریافت اما اشتغال ایجاد نشده است 
گفت: دستگاه های متولی باید بر روند مصرف 

اعتبارات نظارت داشته باشند.
علی شهابی در نشســت شورای اشتغال 
استان در رابطه با علت افزایش نرخ بیکاری 
اظهار داشــت: متأسفانه دستگاه های متولی 
ایجاد اشــتغال تنها بر روی جذب اعتبارات 

تمرکز می کنند و هیچ سازوکار نظارتی بر هزینه کرد این اعتبارات وجود ندارد. وی تصریح کرد: 
در موارد زیادی تسهیلات اشتغال زایی پرداخت و پرونده تشکیل می شود اما بر اجرای طرح ها 
نظارتی نمی شود. شهابی بابیان اینکه گزارش های زیادی به دست رسیده که نشان می دهد از 
سوی افراد مختلف تســهیلات دریافت شده اما اشتغال ایجاد نشده است افزود: دستگاه های 
اجرایی نباید تنها بر روی جذب اعتبارات تأکید کنند، بلکه باید بر روند مصرف اعتبارات نیز 
نظارت داشته باشند. معاون آمار و اطلاعات سازمان مدیریت و برنامه ریزی کهگیلویه و بویراحمد 
گفت: طبق آمار در سال 94 حدود 32 هزار نفر بیکار در این استان وجود داشت که مسلماً این 
آمار در سال 95 افزایش می یابد بنابراین دستگاه های متولی باید تلاش کنند امسال نرخ بیکاری 

به میزان زیادی افزایش نیابد.
 به گزارش تسنیم، شهابی بابیان اینکه این استان در سال 94 از لحاظ بیکاری در رتبه آخر 
کشور قرار داشت تصریح کرد: استان ما در 30 تا 40 سال اخیر همواره از نظر میزان بیکاری 
در رده های اول تا سوم کشور قرار داشته و قرار گرفتن در رتبه بیکارترین استان کشور مسئله 

جدیدی نیست. 
وی علت بالا بودن نرخ بیکاری در این استان را نبود صنایع بزرگ تأثیرگذار و رکود دانست و 
ابراز کرد: در بازدیدی که از 64 کارگاه صنعتی با ظرفیت اشتغال بالای 10 نفر در سطح استان 
انجام گرفت حدود 30 درصد از این واحدها تعطیل بود که انتظار می رود دستگاه های ذی ربط 

علت بیکاری این واحدها را بررسی کنند.

وام های اشتغال استان چه می شوند؟
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پیگیر مشکلات نیروهای حجمی ویکسان سازی
حقو ق ها در نفت هستم

 رقابت سنگین در انتخابات شورای شهر سال آینده
 فرماندار گچساران انتصاب احتمالی خود را به عنوان معاون

استاندار تأیید نکرد
  افزایش پروازهای فرودگاه گچساران
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 نادریان:  تیم فوتبال نفت و گاز
 گچساران فراتر از پیش بینی ها

ظاهر شد

گزارش؛ با یک هنرمند
در سیاه چادرهای قشقایی 

3
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غلامرضا تاج گردون
مدير مسئول و صاحب امتياز

دود کارهای برخی  مسئولین 
به چشم من می رود

چند روز پیش نامه ای خطاب به روســای ادارات نوشــته و 
خواهش کردم ضمن اینکه تلاش کنند تا فرصت های شغلی 
برای جوانان ایجاد شود، در جذب نیرو نیز رعایت عدالت شود 
و مسیر قانون را طی کنند. در آن یادداشت خواستم تا مردم 
تخلفــات را گزارش دهند. قصد دارم بعــد از آن نامه، برای 
جلوگیری از تبعیض و سوءاستفاده از نماینده، هر سازمانی که 
تخلف کرد به مردم و مسئولینشان گزارش دهم. گزارش اولم 
را به صورت تذکر و بدون اسم خواهم نوشت. روزی  مسئولی 
پیامکی برایم ارسال کرد. مجموع پیامک من و آن مسئول، 

درمجموع و مضموناً چنین بود:
مسئول مربوطه: سلام آقای تاج گردون؛ آقای### که 
فرمودی، از این هفته بیرون کردیم حالا چه کسی را به جای 

ایشان بزاریم؟ 
تاج گردون: چرا اخراج کردید؟ من تذکر دادم چرا فامیل 
بازی درآوردید و پسرخاله فلانی که حقش نبود را گذاشتید 
ســرکار. مگه شما مسئول این شدید که فامیلتون رو بزارید 

سرکار؟
مسئول مربوطه: به هرحال حرف شما درست بود و عذر 
ایشان را خواستیم.  بجای ایشان چند نفر به ما معرفی شده 
شما یکیشونو بفرمایید تا بزاریم سرکار. آقای### توسط### 
معرفی شده.  آقای ### توسط ### معرفی شده. آقای### 

توسط### معرفی شده و...
تاج گردون: اینا که همشون فامیل این و اونه. لطفاً اگه 
پیمانکار قبول داره چون از اختیارات ایشــان است با فلانی 
که از قشقایی هاست تماس بگیرید بگو یک ترک نیازمند و 
مستضعفی که خانوادش همش بیکار باشه معرفی کنه و از 
طریق اداره کار معرفی بشه تا این احساس تبعیض کم تر بشه.

چند روز بعد؛ همان آقایانی که دوستان یا فامیلشون را 
معرفی کرده بودند با من تماس داشتند که رئیس آن اداره 
به ما زنگ زده و گفته ما یک نیرو می خواستیم جذب کنیم،  
اســم پسر شما یا فامیل شما را دادیم به آقای تاج گردون و 

ایشان قبول نکرد!
این حکایت من و مدیــران و رعایت قانون و جلوگیری 
از تبعیض اســت. این یادداشت را بدون اسم نوشتم و قطعاً 
یادداشت بعدی من مستقیماً و با اسم و عنوان است. اگر این 
کار را نکنم اتفاقی خواهد افتاد مثل جذب های غیرقانونی نفت 
در حراست و... که بدون مجوز  نیرو آوردند و تذکرات من را 
سیاسی دانستند تا امشب و در این ماه های مبارک رمضان 
چند صد نفر خانواده فقیر حجمی کار نفت ســه ماه حقوق 
نگیرند، چون یک روزی یک نفر به خاطر اینکه چند فامیل 
خودش را بیاره سرکار یک فاجعه درست میکنه که یک سال 

بعد صداش در میاد.

تیتر 2

گفت وگو:  فاطمه رشیدی

تاجگردون:

نماینده مردم گچســاران و باشت در 
آخرین پست اینستاگرامی اش گفت: 
به دکتــر لاریجانی گفتــم این طور 
نمی شود، سمت چپ و راستت را دو 
نفر از جبهه پایداری قرار داده ای پس 
دیگر نمی توان حرفی خصوصی بهت 

گفت.
وی در ادامه این پســتش نوشته 
است: قاضی زاده نماینده خوب مشهد 
البتــه از گروه پایداری ولی بســیار 

شریف و با اخلاق و...
به گزارش کبنانیوز، تاجگردون در 
اینستاگرامش بیش از 25 هزار دنبال 
کننده دارد و بیش از سه هزار نفر نیز 

عضو کانال تلگرامی اش هستند.

دیگر نمی توان حرفی خصوصی بهت گفت
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تودیــع و معارفــه رئیس دادگســتری شهرســتان 
گچساران برگزار شد.

به گزارش کبنانیوز مراسم تودیع و معارفه رئیس 
دادگستری گچســاران درســالن اجتماعات آزادی 
شرکت بهره برداری نفت وگاز این شهرستان برگزار و 

رضا میشان جایگزین علی دهقانی شد. 
میشــان قبل از این رئیس شــعبه ۱۰۲ کیفری 
دادگستری گچساران بود و علی دهقانی نیز چندین 
ماه اســت که معاون قضایی اداره کل دادگســتری 

بوشهر شده است.

رئیس جدید اداره دامپزشکی
گچساران معرفی شد

در جلســه شورای اداری گچســاران مراسم تودیع و 
معارفه روسای ســابق و جدید دامپزشکی گچساران 

برگزار شد.
طی این مراســم از زحمات حمیدرضا گوهرگانی، 
رئیس سابق دامپزشکی گچساران و احمد عبدی زاده 
سرپرســت هشــت ماهه ایــن اداره تقدیــر و امید 
افشاری نژاد به عنوان رئیس جدید این اداره معرفی شد.

فرماندار گچساران انتصاب 
احتمالی خود را به عنوان معاون 

استاندار تأیید نکرد

در هفته اخیر خبرهایی مبنــی بر انتصاب احتمالی 
فرماندار گچســاران به معاونت امنیتی و سیاســی 
استانداری کهگیلویه و بویراحمد در رسانه های خبری 

منتشر گردید.
عبدالرحیم رحیمی دراین باره در جمع خبرنگاران 
اظهار داشــت: موضوع انتصاب مــن به عنوان معاون 
سیاســی و امنیتی اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد 

شایعه است.
وی بیــان کرد: انتصابم به عنوان معاون سیاســی 
اســتاندار کهگیلویه و بویراحمد صحت ندارد و این 

موضوع را رسانه ها مطرح کرده اند و شایعه است.

 واکنش معاون سیاسی
 و امنیتی استاندار به اظهارات 

امام جمعه گچساران

به گــزارش فانوس زاگــرس، اظهــارات امام جمعه 
گچســاران مبنی بر اقدام برخی ادارات گچساران بر 
ضد مصالح نظام، روز به روز بازتاب گســترده به خود 
می گیرد و بعد از واکنش نماینده گچساران و باشت 
که خواهان پیگیری موضوع توســط استانداری شد، 
فتاح محمدی معاون سیاســی و امنیتی استانداری 
کهگیلویه و بویراحمد نیز به این موضوع مهم واکنش 

نشان داد.
محمدی اظهار داشت: بهتر بود در چنین مواردی 
امام جمعه محترم مســائل را به مراجع مرتبط اعلام 

می کرد تا ضمن بررسی اقدام لازم به عمل می آمد.
 فتاح محمدی گفت: به دســتور استاندار محترم 
قرار بر این شــد که با امام جمعه محترم مذاکره شود 
و همچنین اســناد، مدارک و مــوارد مرتبط در این 
خصوص را از ایشــان اخذ نماییم و در صورت محرز 

شدن تخلف و مشکل اقدامات قانونی اعمال شود.
 وی تأکید کرد هزینه کرد و ردیف اعتبارات کاملًا 
مشخص است و بر اساس مجوز قانونی در محل خود 
هزینه می گردد و چنانچه موارد اشاره شده قابل اثبات 
نباشــد و جرمی حادث نگردیده باشد، انتظار می رود 
امام جمعه محترم به نحو مقتضی، مورد را اصلاح و به 

افکار عمومی پاسخگو باشد.

افزایش پروازهای فرودگاه 
گچساران

تعداد پروازهای فرودگاه نفت گچساران از تیرماه سال 
جاری از دو پرواز به ســه پرواز در هفته افزایش خواهد 

یافت.
فرماندار گچســاران در این خصوص به ایرنا گفت: 
پرواز ســوم تهران به گچســاران و بالعکس از ۱9 تیر 

امسال دایر می شود.
 رحیمی با بیــان اینکه هم اکنون دو پرواز در هفته 
در روزهای دوشــنبه و چهارشنبه در مسیر تهران به 
گچســاران و بالعکس انجام می شــود، گفت: سومین 
پرواز روز شنبه ساعت 8 و ۲۰ دقیقه از تهران به مقصد 
گچساران و برگشت آن ساعت ۱۰ و 3۰ دقیقه خواهد 
بود که در صورت استقبال مسافران تعداد پروازها بازهم 
افزایش خواهد یافت. وی پرواز روز دوشــنبه از تهران 
ســاعت 7 و 3۰ دقیقه و برگشــت آن از گچساران را 
ساعت ۱۰ اعلام کرد و افزود: پرواز روز چهارشنبه هم از 
تهران ساعت ۱۱ و 5۰ دقیقه و برگشت آن از گچساران 

به سمت تهران ساعت ۱4 و 5 دقیقه خواهد بود. 
فرماندار گچساران مدت زمان پروازها را حدود یک 

ساعت و ده دقیقه اعلام کرد.

 رئیس دادگستری
گچساران تغییر کرد

در شهر

پیگیر مشکلات نیروهای حجمی 
 ویکسان سازی حقو ق ها 
در نفت هستم

بسیاری از واحدهای تولیدی برای تأمین نیروی 
انســانی خود از نیــروی کار شــرکتی یا همان 
پیمانکاری استفاده می کنند، یعنی در خط تولید 
نیــروی کار پیمانکاری وجــود دارد. وزارت نفت 
به عنوان یک وزارتخانه مهم و کلیدی در چرخه 
اقتصادی کشور در چند سال گذشته بسیاری از 
عملیات صنعتی و غیر صنعتی خود را با تکیه بر 
نیروهای پیمانکاری و قرارداد موقت پیش برده اما 
همچنان کارگران شاغل در این بخش از وضعیت 
معیشتی خود راضی نیستند. از تیرماه سال 94 

که بخشنامه یکسان سازی حقوق از سوی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دستگاه های اجرایی 
ابلاغ شد تلاش برای اجرای آن در صنعت نفت و 
شرکت نفت و گاز گچساران صورت گرفته است؛ 
نقش نماینده گچساران و باشت و آمدن وزیر کار 
و پیگیری های ایشان انتظارات و امیدهای کارگران 
صنعت نفــت را به اجرایی شــدن این مصوبات 

دوچندان کرد.
تاج گردون در پاســخ به سؤال خبرنگار آوای 
جنوب مبنی بــر آخرن وضعیــت اجرای طرح 

یکسان ســازی حقوق و بهره منــدی از مزایای 
قابل استفاده نیروهای پیمانی و قراردادی شرکت 
نفت گچساران اظهار کرد: نیروهایی که با مشکلاتی 
روبرو هستند به چند گروه طبقه بندی شده اند. در 
یک گروه خانواده های ایثارگران و فرزندان شهدا 
هســتند که در قانون ارکان دائمی تصویب شده 
و در حال حاضر برای تأیید به شــورای نگهبان 

فرستاده شده است.
نماینده مردم گچســاران و باشت درخصوص 
وضعیت یکسان ســازی حقوق نیروها نیز اظهار 

داشــت: یکسان سازی به این شیوه نیست که در 
ذهن بعضی از نیروهاســت ولی بااین حال برای 
اجرایی شدن یکسان سازی حقوق نیاز به صدور 
مجوز از ســوی وزارت نفت لازم بود که در حال 
حاضر پیگیر مجوزهای لازم برای اجرایی شــدن 

این طرح هستیم.
تاج گردون همچنین در گفت و گو با این سایت 
خبری در پاسخ به این سؤال که این روزها برخی 
از نیروهای حجمی در نفت مشکلاتی دارند، گفته 
بود: در جریان کامل مشکلات نیروهای حجمی 

نیستم اما سؤال می کنم و پیگیر مشکلات آن ها 
می شوم. نماینده مردم گچساران و باشت یک روز 
پس از آن گفت و گو در مصاحبه ای دیگر با این 
سایت خبری گفت: از روز گذشته که مشکلات 
نیروهای حجمی را شنیدم از طریق مهندس بیژن 
عالــی پور مدیرعامل مناطق نفت خیز جنوب در 
حال پیگیری هستم و با ایشان نیز صحبت کرده ام 
و مهندس عالی پور نیز قول همکاری داده اند که 
تلاش شــود در روزهای آینده مشکل نیروهای 

حجمی نفت گچساران پیگیری و حل شود.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان 
از اجرای طرح بخشودگی جرائم رانندگی 
ســال 94 خبر داد و گفت: مردم تا پایان 
آذرماه سال جاری فرصت دارند از این طرح 

استفاده کنند.
اســماعیل خوشــوقت در نشست با 
اصحاب رســانه گفت: ایــن طرح یکی 
از مهم ترین اقدامات انجام شــده توسط 
راهنمایی و رانندگی اســت. این مسئول 
اذعان کرد: جرائمی که تا پایان ســال 94 
برای خودروها ثبت شده و دو برابر شده اند 
شــامل این طرح خواهند شد و بخشوده 
می شــوند ضمن اینکه مردم تــا پایان 
آذرماه سال جاری فرصت دارند به مراکز 
مخصوص مراجعه کــرده و جرائم خود را 

)جرائم تا پایان سال 94( پرداخت کنند.

 اجرای طرح بخشودگی
 جرائم رانندگی 

در استان

رئیس اداره امور آب گچساران گفت: اجرای پروژه تأمین آب اراضی خان احمد 9۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز دارد.

به گزارش تســنیم، عارف بهگام در نشست خبری با اصحاب رســانه در این شهرستان با اشاره به 
پروژه تأمین آب اراضی خان احمد، اظهار داشــت: پروژه انتقال آب به اراضی خان احمد و روســتاهای 
اطراف آن با حضور وزیر نیرو کلنگ زنی شد. وی با اشاره به اینکه برای این پروژه سالانه برداشت آب به 
میزان ۲۰ میلیون مترمکعب به صورت رســمی ابلاغ شده است گفت: با اجرای این طرح 3 هزار و ۱۰۰ 
هکتار از زمین های کشاورزی خان احمد و روستاهای اطراف آن به زیر کشت می رود. رئیس اداره امور 
آب گچساران خاطرنشــان کرد: در 6 ماهه نخست امسال کار انتخاب پیمانکار پروژه انجام می گیرد و 
در 6 ماهه دوم عملیات اجرایی این پروژه آغاز می شــود. بهگام عنوان کرد: 3۰ میلیارد تومان اعتبار از 
محل اعتبارات ملی برای این پروژه مصوب شده و اجرای کامل این پروژه 9۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز 
دارد. وی تصریح کرد: در صورت تأمین اعتبار پروژه تأمین آب اراضی خان احمد و روســتاهای اطراف 
آن حدود ۲ تا 3 ســال دیگر تکمیل می شود. رئیس اداره امور آب گچساران با اشاره به اینکه اعتباری 
برای این پروژه در بودجه سال 95 در نظر گرفته شده است، گفت: اجرای این پروژه می تواند سبب رونق 
کشاورزی و اشتغال زایی و کوچ معکوس در منطقه خان احمد و روستاهای اطراف آن شود. بهگام با اشاره 
به آب رسانی به دشت مور، عنوان کرد: پیمانکار این پروژه در 6 ماهه نخست امسال انتخاب و عملیات 

اجرایی آن در 6 ماهه دوم سال آغاز می شود.

رئیس امور آب گچساران:

اجرای پروژه تأمین آب اراضی خان احمد ۹۰ 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد

مدیر شبکه بهداشت و درمان باشت گفت: ۱8 میلیارد و 48۰ میلیون ریال اعتبار برای بهسازی و تأمین 
و خرید تجهیزات فنی و پزشکی و مرکز شبکه بهداشت این شهرستان از سال گذشته تاکنون هزینه شده 

است
کریم رضایی در گفت وگو با ایرنا افزود: این میزان اعتبار برای خرید دو دستگاه آمبولانس، خرید تجهیزات 
پزشــکی، ساخت اورژانس جاده ای شادگان، غورک و خان احمد، سیستم زنجیره ای سرما، تعمیر هشت 
باب خانه بهداشت و دو باب ساختمان پزشک هزینه شد. وی بیان کرد: اجرای دو طرح علمی پژوهشی 
بررسی پوکی اســتخوان در زنان بالای 35 و بررسی سرطان دستگاه گوارش فوقانی در مردان بالای 4۰ 
سال روستای سرآب بیز باشت و رونمایی از ۱۰ ست معاینه اتوافتالموسکوپ دیواری با اعتباری بیش از 
37۰ میلیون ریال و از دیگر پروژه های اجرا شده این شهرستان در سال جاری است. رضایی اظهار داشت: 
پروژه بیمارستان 3۲ تختخوابی شهرستان باشت با اعتباری بیش از ۱4۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات 
ملی در دســت اجراست. وی مســاحت این طرح ملی را سه هزار و 7۰۰ مترمربع اعلام کرد و گفت: این 
پروژه 6۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد. مدیر شبکه بهداشت و درمان باشت گفت: این پروژه درمانی تا پایان 
شهریور 96 به بهره برداری خواهد رسید.  وی ابراز کرد: این بیمارستان شامل بخش های جراحی، زایمان، 
سونوگرافی، داخلی، اورژانس و دیالیز است. رضایی گفت: از آغاز بکار دولت تدبیر و امید تاکنون گام های 
بسیار خوبی برای جذب پزشکان متخصص و عمومی در این شهرستان برداشته شد و هم اکنون بیش از ۲4 

پزشک متخصص و ۱۰ پزشک عمومی در باشت مشغول به فعالیت هستند .

مدیر شبکه بهداشت و درمان باشت گفت:

۱۸ میلیارد ریال برای حوزه سلامت باشت 
هزینه شد

بر اســاس مصوبه مجلس شــورای اســلامی تعداد اعضای 
شوراهای شــهر و روستا سراسر کشور در دوره پنجم تغییر 

خواهد کرد.
به گزارش ایسنا، با توجه به تائید مصوبه مجلس شورای 
اسلامی، توسط شــورای نگهبان، اعضای شوراهای اسلامی 

سراسر کشور به شرح زیر در دوره پنجم کاهش می یابد.
بر این اســاس تعداد اعضای اصلی، شــورای شهرهایی 
کــه جمعیت آن ها تا 5۰ هزار اســت 5 نفر و تعداد اعضای 

علی البدل 3 نفر تعیین شد.
تعداد اعضای اصلی شورای شهرهایی که جمعیت آن ها 

فرمانده انتظامی گچســاران گفت: ســه قاچاقچی ماده مخدر 
هروئین در این شهرستان دستگیر شدند.

ســرهنگ علی کرم بازیان در جمع خبرنگاران افزود: از این 
سوداگران مرگ که پس از سه کیلومتر تعقیب و گریز دستگیر 

شدند، 8۰۰ گرم هروئین کشف شد.
وی اظهار کرد: با دریافت گزارشی مبنی بر این که قاچاقچیان 
مواد مخدر در قالب دو خودرو قصد انتقــال و جابه جایی مواد 
مخدر از استان هم جوار به گچســاران را دارند، مأموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر این فرماندهی در قالب چهار تیم شناسایی، 
عملیاتی برای دســتگیری آن ها اعزام شدند. فرمانده انتظامی 
گچساران تصریح کرد: پس از شناسایی این مجرمان، قاچاقچیان 

بین 5۰ هزار تا ۲۰۰ هزار نفر اســت )7( نفر و تعداد اعضای 
علی البدل 5 نفر، تعداد اعضای شورای شهرهایی که جمعیت 
آن هــا بین ۲۰۰ هزار تا 5۰۰ هزار نفر اســت 9 نفر و تعداد 
اعضای علی البدل هم 6 نفر، تعداد اعضای شورای شهرهایی 
که جمعیت آن ها بین 5۰۰ هزار تا یک میلیون نفر است ۱۱ 

نفر و تعداد اعضای علی البدل هم 7 نفر تعیین شد.
اعضای شــورای شــهرها با جمعیت یک میلیون نفر تا 
۲ میلیون نفــر ۱3 نفر عضو اصلی و 8 نفر عضو علی البدل، 
هم چنین شهرهای با جمعیت بیش از ۲ میلیون نفر، ۱5 نفر 

عضو اصلی و ۱۰ نفر عضو علی البدل خواهد داشت.

با مشاهده مأموران مسیر خود را تغییر داده و متواری شدند. وی 
بیان کرد: با تلاش مأموران انتظامی خودروهای حامل مواد مخدر 
متوقف شدند. فرمانده انتظامی گچساران ابراز داشت: قاچاقچیان 
با برداشتن مواد مخدر اقدام به فرار کردند که پس از سه کیلومتر 

تعقیب و گریز مأموران موفق به دستگیری آنان شدند.
بازیان اظهار کرد: قاچاقچیان پس از تشکیل پرونده به مراجع 
قضایی معرفی شدند. شهردار شهر نفت خیز دوگنبدان در ادامه 
گفت: در حال حاضر ساخت وسازها در کشور با رکود مواجه است 
و این روند آن گونه که پیش بینی می شود امسال هم ادامه دارد و 
همین موجب می شود که چندان به درآمدهای ساخت وسازها 

در شهرداری دل خوش نکنیم.

فرمانده انتظامی گچساران گفتبا تایید مصوبه کاهش اعضای شوراها؛

سه قاچاقچی هروئین در گچساران دستگیر شدندرقابت سنگین در انتخابات شورای شهر سال آینده

شهردار دوگنبدان مطرح کرد؛

وضعیت وخیم مالی شهرداری های استان

شــهردار دوگنبدان بــه وضعیت مالــی وخیم 
شــهرداری های کهگیلویه و بویراحمد اشاره کرد 
و گفت: مسئولان باید به کمک شهرداری ها بیایند.

به گزارش فارس، اردلان زینل زاده ظهر امروز در 
نشست سراسری شهرداران اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد به ریاست معاون عمرانی استاندار اظهار 
کرد: باید در جلساتی که شهرداران برگزار می کنند 

مشکل شناسی صورت گیرد.
شهردار دوگنبدان گفت: اگر در هر نشستی که 
شهرداران استان برگزار می کنند تنها یک مشکل 
مورد بحث و بررسی قرار گیرد و نسبت به رفع آن 

چاره اندیشی کنیم بسیار بهتر از آن است که تنها 
به بیان مشکلات آن هم به صورت پراکنده بپردازیم.

این مسئول گفت: امروز بیش از هر زمان دیگر 
شهرداری ها مشکل دارند و باید با تعامل و تفاهم و 
در فضایی که مشکلات خوب شنیده شود نسبت به 

رفع آن ها اقدام شود.
زینل زاده تصریح کرد: در شــوراهای اداری و 
برنامه ریزی تنها ســخن مســئولان این است که 
شهرداری وظیفه دارد کار انجام دهد بدون این که 
مسئولان به فکر رفع مشکلات عدیده شهرداری ها 

و دست خالی آن ها باشند.

وی وضعیت مالی شهرداری های استان را وخیم 
ذکر کرد و گفت: هزینه های ما با درآمدهای فعلی 
به هیچ وجه قابل مقایســه نیســت و چندین برابر 

درآمدی که داریم باید هزینه کنیم.
شهردار دوگنبدان در بخش دیگری از اظهارت 
خود به اختیارات شهرداری ها در شهرها اشاره کرد 
و گفت: تنها ۱5 درصد از اختیارات امور شهری در 
دست شهرداری ها بوده و بقیه به هر دلیل از دست 
شهرداری خارج است. این مســئول بابیان اینکه 
شهرداری های استان به دلایل مختلف نتوانسته اند 
درآمدزایی داشته باشــند، افزود: برخلاف برخی 

که تصور می کنند درآمدزایی شهرداری ها بیشتر 
از محل ساخت وسازها بوده اما چنین نیست زیرا 
ساخت وســازها تابعی از اقتصاد ملی و بین الملل 

است و لذا فراز و نشیب های زیادی وجود دارد.
شــهردار شــهر نفت خیز دوگنبدان در ادامه 
گفت: در حال حاضر ساخت وســازها در کشور با 
رکود مواجه است و این روند آن گونه که پیش بینی 
می شــود امســال هم ادامه دارد و همین موجب 
می شــود که چندان به درآمدهای ساخت وسازها 

در شهرداری دل خوش نکنیم.
وی گفت: باید اذعان کرد که عمده ترین منبع 

درآمد شهرداری ها درآمدهای نوسازی و همچنین 
عوارض پسماند است که اگر بر روی آن ها اقدام و 
عمل انجام ندهیم درآمد خــوب و پایداری برای 

شهرداری ها نخواهیم داشت.
زینل زاده بیان کرد: طرح های تفکیکی نیز یکی 
از محل های خوب برای درآمدزایی هستند که در 
استان بر روی آن ها اصلًا کارنکرده ایم. وی با انتقاد 
از عدم کمک دســتگاه های خدمات رسان برای 
وصول عوارض شهرداری ها گفت: اگر این همکاری 
وجود نداشته باشد شــهرداری های کهگیلویه و 

بویراحمد ضربه ای بزرگ متحمل خواهند شد.
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علت بازداشت تعدادی از مدیران استان
معاون سیاســی امنیتی اســتاندار، در خصوص علت بازداشت تعدادی از مدیران در هفته گذشته اظهار داشــت: مدیران کار اجرایی انجام می دهند و طبیعتاً در فرآیند اجرایی کارها چه بسا ازلحاظ شکلی و یا 
ماهیتی مشکلی ایجاد شود که شاید قصد یا سوءنیتی هم در کار نباشد در این صورت بهتر است ابتدا واحدهای نظارتی در دستگاه های اجرایی بر اساس مکانیزم های قانونی به وظیفه خود جهت اصلاح امور 

و پیشگیری از وقوع تخلف و احیاناً جرم عمل نمایند. وی در پاسخ به اینکه آیا اکنون مدیری در بازداشت بسر می برد یا خیر؛ در پاسخ گفت: خیر، هیچ مدیری هم اکنون در بازداشت نیست. 
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تیم هاکی نفت و گاز گچســاران همچون سال گذشته به 
مقام نایب قهرمانی لیگ برتر هاکی کشور دست یافت اما این 
نایب قهرمانی با سال های گذشته تفاوت های بسیاری داشت. 
نبود نوروز حیدری سرمربی کهنه کار این تیم در سال های 
گذشته و حضور 9 بازیکن بومی جوانان و جویای از مهم ترین 
تغییران این تیم در فصــل 95-94 لیگ برتر هاکی بود که 
مسئولان نفت و گاز گچساران این ریسک بزرگ را انجام داده 
و در لحظات پایانی مانده به شروع لیگ نیز از رضا حیدری 
مربی جوان اما قدیمی و از شاگردان سرمربی سابق تیم هاکی 

نفت برای بستن این تیم دعوت به عمل آوردند.
رضا حیدری که از کارمندان شــرکت بهره برداری نفت 
و گاز گچســاران اســت دارای مدرک درجه دو مربیگری 
هاکی و دوره مربیگری درجه یک را نیز با موفقیت پشت سر 
گذاشته و در انتظار دریافت مدرک آن می باشد. وی که خود 
از شاگردان نوروز حیدری بوده در سال های گذشته به عنوان 
دستیار وی و مربی بدن ساز در کنار تیم هاکی مردان نفت و 

گاز گچساران فعالیت داشته است.
سرمربی جوان و بادانش تیم هاکی نفت و گاز گچساران 
در فصل 95-94 لیگ برتر در گفتگو با تــوازن از روزهای 
سخت بستن این تیم در شــرایطی که قرار نبود نفت و گاز 
گچســاران در دوره نهم لیگ برتر به دلیل مشکلات مالی 
شرکت کند و بسیاری از بازیکنان قدیمی این تیم نیز به دلیل 
پرداخت نشدن حقوقشان در سال گذشته به تیم های مطرح 

دیگر رفته و قرارداد امضا کرده بودند.
رضا حیدری در این خصوص اظهار داشــت: زمانی که 
تیم را بستیم مسئولان ورزش نفت به من اطمینان خاطر 
دادن که درنتیجه ای بگیری ما از شما حمایت خواهیم کرد 
فقط از توان و استعدادهای بومی منطقه استفاده کنید که 
ما هم بر اساس همین سیاست گذاری تست گیری از همه 
اســتعدادهای بومی و غیربومی برگزار کردیم و توانستیم 
تعدادی بازیکن بومی جوان و باانگیزه را به تیم دعوت کنیم 
و در کنار آن ها بازیکنان تقویتی و بومی باتجربه ای همچون 
بهداد بیرانوند آقای گل جام جهانی و بازی های آسیایی و نیما 
حیدری را قراردادیم تا با استفاده از تجربیات آن ها تیم را تا 

مرحله فینال لیگ برتر هاکی برسانیم.
سرمربی تیم هاکی نفت و گاز گچساران در فصل 94-95 
مشکلات مالی باشگاه را مهم ترین سختی خود در طی فصل 
عنوان کرد و افزود: به عنوان سرمربی تیم اعتقاد قوی به تیمی 
که بسته بودم داشتم اما نبود امکانات مالی برای خرید البسه 
و وسایل هاکی ما را تا مرحله برد که به صورت ضمانتی و با 
هزینه شخصی مسئولان ورزش نفت و بنده برخی امکانات 

لازم برای شروع مسابقات فراهم شد.
وی تأکید کرد: مســئولان ورزش نفت در این شرایط 
ســخت تنها بازیکنان و کادر فنی را ازنظــر روحی تقویت 
می کردند که همین امر موجب شد تا بازیکنان جوان در کنار 

بازیکنان باتجربه از انگیزه خوبی برخوردار باشند.
این مربی شاغل در لیگ برتر هاکی کشور بابیان اینکه 
ما در این فصل نزدیک به 21 بازی با توجه به افزایش تعداد 
تیم و رفت و برگشتی بودن مسابقات انجام داده ایم افزود: 
در مقایسه با سال گذشــته که لیگ با شــش تیم برگزار 
می شد بازیکنان ما کار بزرگی را انجام داده اند و تیمی که در 
مدت زمان کمتر از سه ماه بسته شده و با مشکلات بسیاری 

مواجه بوده توانسته تا فینال لیگ برتر خود را برساند.
حیدری در خصوص تغییر سرمربی و حضور 9 بازیکن 
بومی جــوان در ترکیب تیم و شــرایط جدیدی که پس از 
سال ها بر تیم حاکم شده بود اشاره کرد و افزود: سال ها در 
کنار نوروز حیدری کار کردن تجربیات زیادی را نصیب بنده 
کرده بود اما حضور بازیکنــان جدید و جوان کار را برای هر 
مربی سخت می کرد که این سختی با یک برنامه ریزی دقیق 
و استفاده از توان و پتانسیل بازیکنان جدید و قدیم با نتیجه 

مثبت به ثمر نشست.
وی تصریح کرد: در دور هشــتم لیگ برتــر هاکی نیز 
پیشنهاد سرمربیگری از ســوی امور ورزش به بنده شد اما 
بنا بر دلایلی که مهم ترین آن حضور نوروز حیدری در رأس 
کار بود و برای من حکم اســتاد و پیشکسوت را داشت این 

مسئولیت را نپذیرفتم.
تصمیم گیری مسئولان هاکی استان باید عملیاتی شود

حیدری همچنین از عدم دعوتش به جلســات هیئت 
هاکی استان کهگیلویه و بویراحمد به عنوان سرمربی تیم 
هاکی نفت و گاز گچساران گلایه کرد و افزود: عملکرد هیئت 
هاکی استان تنها در حد شعار بوده و به نظر من هدف اصلی 
آن ها انتقال هاکی از گچساران به یاسوج است که مسئولان 
ورزش شهرستان بایســتی جلو این حرکت را بگیرند. این 
پیشکسوت هاکی گچساران که خود نیز پیش ازاین به عنوان 
دبیر مجمع هیئت هاکی اســتان فعالیت داشت با انتقاد از 
عملکرد هیئت هاکی اظهار داشت: مدارس هاکی نیاز امروز 
گچساران و اســتان برای پرورش استعدادهای بومی است 
و اگر اقدامی در خصوص استعدادیابی و پرورش بازیکنان 
جدید صورت نگیرید تیم داری در سطح لیگ برتر فایده ای 
برای گچساران نخواهد داشت. حیدری از ابتکار امور ورزش 
نفت و گاز گچساران در خصوص قرار دادن کلاس آموزش 
هاکی در برنامه های غنی سازی اوقات فراغت فرزندان نفت 
و گاز را یک حرکت مثبــت و روبه جلو برای تقویت مدارس 
هاکی عنوان کرد و افزود: با پرورش همین اســتعدادها در 
آینده ای نزدیک شــاهد حضور بازیکنان بومی در تیم های 

لیگ برتری کشور خواهیم بود.
وی در پایان از زحمات همــه بازیکنان و کادر فنی تیم 
هاکی نفت و گاز گچســاران و هیئت هاکی نفت قدردانی 
کرد و افزود: حمایت های مسئولان ورزش نفت، هواداران و 
رسانه ها در موفقیت این تیم جوان و باانگیزه بسیار مؤثر بود 
که توانستند این تیم را در مرحله فینال حمایت و یاری دهند.

 مدارس هاکی، مفید برای رشد
استعدادهای گچساران

دیدگاه

 موفقیت هندبال نفت و گاز نیازمند اصلاح
 برخی قوانین است

یکی از خبرهای ورزشی مهم که در فصل 94-95 
بسیاری از اهالی ورزش گچساران را خشنود کرد 
نایب قهرمانی تیم هندبال نفت و گاز گچســاران 
در لیگ برتر کشــور بود. تیم هندبال نفت و گاز 
گچساران که فصل گذشته به عنوان پدیده لیگ 
برتر ایران معرفی شــده بود در فصل جدید لیگ 
برتر باانگیــزه ای بالاتر و اســتفاده بهتر از توان 
بازیکنــان بومی و تقویتی خود بااقتدار تا مرحله 
فینال این رقابت ها پیش رفت و درحالی که بازی 
رفت فینال را در گچســاران با نتیجه 27 بر 23 
پیروز شــده بود در بازی برگشت مقابل فردوس 
در عین شایســتگی با اختلافی کم در یک بازی 
نفس گیر و نزدیک شکســت خــورد و به مقام 

نایب قهرمانی لیگ برتر ایران رسید.
مهــران کیخایی در گفتگویــی صمیمی با 
توازن، مهم ترین دلیل موفقیت تیم هندبال نفت 
و گاز گچساران را همدلی و استفاده از پتانسیل 

بازیکنان این تیم عنوان کرد.
کیخایی اظهار داشت: پس از شرکت تیم هندبال 
نفت و گاز گچســاران در تورنمنــت چهارجانبه 
جان باختــگان منا، من به اعضای کادر فنی گفتم 
ایــن تیم آینده خوبی دارد و مطمئن هســتم در 
لیگ نتایج درخشانی را خواهد گرفت و هر بار به 

بازیکنان و کادر فنی این را متذکر می شدم.

وی که اعتقاد خاصی به روی سکو رفتن تیم 
هندبال نفت و گاز گچســاران در فصل 94-95 
داشــت، از نشــانه های این باور خود این چنین 
می گوید: وقتی در بــازی با مس کرمان باوجود 
اینکه بازی خیلی خوبی ارائه دادیم اما شکست 
خوردیم ولی ایــن اتفاق تغییری در دیدگاه من 
ایجاد نکرد و وقتی تیم قوی سپاهان اصفهان را 
توانستیم با آن بازیکنان ملی پوش و قوی شکست 
دهیم انگیزه بالایی برای رفتن بر روی سکو پیدا 

کردیم.
ســرمربی تیم هندبال نفت و گاز گچساران 
بابیان اینکه در دور مقدماتی با 17 امتیاز سرگروه 
شدیم افزود: در دور گروهی ما توانستیم اختلاف 
امتیاز با منیزیم فردوس را جبران کنیم و مجدداً 
سرگروه شویم و اگر با هپکو اراک شکست نخورده 

بودیم این سرگروهی را حفظ می کردیم.
کیخایــی در ادامه به بــازی نیمه نهایی تیم 
فوتبال نفت و گاز گچساران پرداخت و افزود: من 
طبق عادت همیشگی هیچ گاه به مسائل داوری 
ورود نمی کنــم اما در بازی مقابل کفش ملی در 
تهران داوری بسیار ضعیف قضاوت کرد و ما پس 
از شکســت مقابل کفش ملی در تهران هم قسم 
شــدیم که این تیم را از پیش رو برداریم که این 
اتفاق هم افتاد و مــا حریف منیزیم فردوس در 

بازی فینال شدیم.
اختلاف سلیقه ها باعث پیشرفت تیم شد

ســرمربی تیم هندبال نفت و گاز گچساران 
در پاسخ به سؤالی در خصوص اختلاف نظر شما 
با کادر فنــی این تیم در محافل مختلف مطرح 
بوده اظهار داشت: هیچ گونه اختلاف نظری بین 
مــن و کادر فنی و بازیکنــان نبود و تنها برخی 
اختلاف سلیقه های که اثرات مثبتی هم بر روند 

کار تیم داشت بین ما بوده است.
وی افزود: اختلاف سلیقه های بسیاری وجود 
داشت که به عقیده من بسیاری از آن ها سازنده 
بوده و در جهت برطرف شــدن نقاط ضعف تیم 
به کاررفته اما هیچ گونه اختلاف نظر شایعی وجود 
نداشته و همیشه رابطه صمیمانه ای با بازیکنان و 

کادر فنی داشتیم. 
کیخایی در خصوص امکانات باشگاه نفت و گاز 
گچساران نیز یادآور شد: در ابتدای فصل جلسات 
مختلفی با مدیر منابع انسانی شرکت و مسئولان 
ورزش داشــتیم و در همه جلســات نگاه خوبی 
نسبت به هندبال وجود داشت و همه امکانات که 
موجود بود برای شروع تمرینات در اختیار ما قرار 

گرفت.
ســرمربی تیم هندبال نفت و گاز گچساران 
در فصــل 95-94 با ذکر این نکته که باشــگاه 

نفت ازنظر کمیت دارای امکانات خوبی است اما 
بایستی این خدمات به طور ویژه و منظم در اختیار 
بازیکنان و کادر فنی قرار گیرد که این مســئله 
امسال به دلیل مشکلات مالی نفت نیز به صورت 

یک مشکل بزرگ پیش روی ما قرارگرفته بود.
وی تهیه البســه، تــوپ و کفش مخصوص 
بازیکنــان هندبال به دلیل کمبــود منابع مالی 
نفت در مقاطع مختلف به صورت هزینه شخصی 
از سوی مســئولان ورزش تهیه شد و در اختیار 
بازیکنان قرار گرفت که خللی در مسابقات ایجاد 
نشــود و این نشان از یک کار دسته جمعی برای 

موفقیت یک تیم بود.
این ســرمربی شــاغل در لیگ برتر هندبال 
کشور افزود: ســالن های ورزشی زیادی در نفت 
و گاز گچســاران وجــود دارد که باکمی هزینه 
می تــوان آن ها را به صورت اســتاندارد درآورد و 
نه تنها برای هندبال بلکه برای ســایر رشته های 
سالنی مورداســتفاده قرار گیرد. کیخایی یادآور 
شــد: امسال تیم سقف قرارداد تیم هندبال نفت 
و گاز گچســاران از سطح تیم کاشان که در رده 
آخر گروه قرار داشت هم کمتر بود و این مسئله 
باعث می شــود تا سال دیگر این بازیکنان با این 
قیمت ها و نحوه پرداخت انگیزه ای برای بازی در 

نفت نداشته باشند و به تیم های دیگر بروند.

استانداردسازی پیش زمینه پیشرفت هندبال 
نفت است

کیخایــی در خصوص ادامه کار با تیم هندبال 
نفت و گاز گچســاران در فصــل آینده لیگ برتر 
نیز اظهار داشــت: مسئولان نفت و گاز گچساران 
در خصوص انتقال کار من از اهواز به گچســاران 
اقدامات لازم را انجام داده اند، اما نکته ای که برای 
فصل آینده برای من کادر فنی مهم اســت ایجاد 
شرایط مناسب مالی برای جذب بازیکنان بومی و 
تقویتی بیشتر و بهتر برای رفتن به جام باشگاه های 
آسیا که این اتفاق مهم بایستی از همین امروز آغاز 
شــود. وی همچنین در خصوص اختلاف سلیقه 
برای جذب بازیکن با باشــگاه نفت نیز بیان کرد: 
وجود برخی قوانین دســت و پاگیر برای استفاده 
از 60 درصد بازیکن شــرکت نفتی کار ما را برای 
جذب بازیکنان تأثیرگذار بسیار سخت تر کرده که 
امیدوارم این قوانین تا حدودی برای تیم های حاضر 
در جام باشــگاه های آسیا تغییر کند. کیخایی در 
پایان از همه کسانی که حمایت خود را از این تیم 
تا پایان ادامه دادند قدردانی کرد و افزود: سرمایه 
بزرگ تماشاچیان و رسانه ها در گچساران بی نظیر 
اســت و یکی از نقاط قوت ما وجود تماشاچیان 
باغیرت و رسانه های متنوع و قوی موجب شد تا 

موج حمایت ها از این تیم روزبه روز بیشتر شود.

کیخایی مطرح کرد: 

نادریان:

تیم فوتبال نفت و گاز گچساران فراتر از پیش بینی ها
 ظاهر شد

رقابت های لیگ دســته دوم فوتبال کشــور پس از 
کش وقوس های بسیار خود بالاخره به پایان رسید تا 
سه تیم اکسین البرز، سپیدرود رشت و پارس جنوبی 
جم جواز حضور در لیگ دسته اول را کسب کنند و 
تیم فوتبال نفت و گاز گچساران که به عقیده بسیاری 
از کارشناسان شایستگی صعود به لیگ دسته اول را 
داشت نتوانست در بازی پلی آف حریف نفتی خود را 
پشت سر گذارد و بار دیگر به لیگ دسته اول صعود 

کند.
به همین مناســبت در گفتگویی اختصاصی با 
سرمربی تیم فوتبال نفت و گاز گچساران حاضر در 
لیگ دسته دوم فوتبال کشور دلایل عدم صعود این 
تیــم در بازی در روزهای پایانی لیگ جویا شــدیم. 
یوسف نادریان که پیش ازاین نیز سابقه صعود به لیگ 
دسته اول با تیم نفت و گاز گچساران در سال 92 را 
در کارنامه مربیگری خود داشت، حضور این تیم در 
پلی آف لیگ دسته دوم را دور از انتظارات خود عنوان 
کرد و به خبرنگار تــوازن گفت: در آغاز فصل لیگ 
دسته دوم به دلیل اینکه این تیم از لیگ دسته اول به 

لیگ دسته دوم سقوط کرده بود کمی با تأخیر خود را 
برای مسابقات آماده کرد به طوری که در اهداف اولیه 
مدیریت باشگاه تنها ماندن این تیم در لیگ دسته 

دوم در اولویت برنامه ها قرار گرفت.
نادریان با بیان اینکه سه استراتژی را برای شروع 
و ادامه کار در نظر گرفتیم که عبارت بود از ماندن در 
لیگ دسته دوم، صعود به دور دوم و درنهایت عملکرد 
خوب تیم استراتژی سوم را هم پیش روی ما گذاشت 

که همان صعود به لیگ دسته اول بود.
ســرمربی تیم فوتبال نفت و گاز گچساران که 
تیمش در بین چهار تیــم برتر بین 40 تیم حاضر 
در لیگ دسته دوم قرارگرفته بود اظهار داشت: فصل 
جاری برای ما به ســختی به پایان رسید و طولانی 
بودن مسابقات و فرسایشی شــدن آن دربازی های 
آخر شــرایط را برای ما دشــوار کرد و به همه این 
مشــکلات، کمبود اعتبارات باشگاه نفت گچساران 
در حمایت از بازیکنان ســنگ بزرگ بودی که تنها 
با حمایت مســئولان ورزش نفت تحمل آن آسان 
می شد. نادریان از وجود امکانات بسیار در باشگاه نفت 

و گاز گچساران گفت و افزود: امکانات باشگاه نفت و 
گاز گچســاران ازنظر کمی بسیار عالی است ولی در 
بســیاری موارد شاهد آن هستیم که کیفیت سالن 
بدن ســازی و زمین های چمن مسابقات و تمرین از 

وضعیت مطلوب برخوردار نیست.
این مربی شاغل در لیگ دسته دوم فوتبال کشور 
تصریح کرد: امسال نسبت به دو سال گذشته وضعیت 
مالی باشــگاه مطلوب نبود و بازیکنان بیش از شش 
ماه حقوقی دریافت نکردند و تنها با کمک های مالی 
که به طور شخصی از سوی مسئولان ورزش صورت 

می گرفت در مسابقات شرکت می کردند.
نادریان افزود: صعود بــه مرحله دوم رقابت های 
لیگ دسته دوم هم پیش نشده بود و زمانی که در این 
موقعیت قرار گرفتیم پیشنهاد جذب هادی اصغری 
آقای گل لیگ دســته دوم را دادیم اما متأسفانه به 
دلیل مشکلات مالی نتوانستیم این مهاجم را به خط 

حمله تیم اضافه کنیم.
وی همچنین فرسایشی بودن لیگ دسته دوم و 
تعــداد زیاد بازی ها را دلیل قاطعی برای مصدومیت 

بازیکنان ثابتی همچون رضا قیالی دربازی های آخر 
دانســت و افزود: با مصدومیت شــدید قیالی جای 
خالــی یک مهاجم تمام عیار در خط حمله بســیار 
احساس می شد و همین امر تا حدودی ما را از هدف 
نهایی تیم دور کرد. نادریان در پاســخ به سؤالی در 
خصوص بازیکنان تحمیلی از سوی مدیریت باشگاه 
نفت اظهار داشت: هیچ گونه بازیکن تحمیلی از سوی 
مدیریت ورزش نفت در ترکیب تیم نداشتیم اما در 
ورزش وزارت نفت بایســتی 30 درصد تیم فوتبال 
بزرگ سالان از بازیکنان نفتی باشد که ما این قانون 
را رعایت کردیم و سعی خود را برای استفاده هرچه 
بیشتر از بازیکنان بومی به کار گرفتیم. سرمربی تیم 
فوتبال نفت و گاز گچساران در فصل 95-94 تأکید 
کرد: اگر زمان بیشتری برای جذب بازیکن داشتیم و 
زودتر تیم بسته شده بود برای جذب بازیکنان تقویتی 
فرصت بهتری داشــتیم از بازیکنان دیگری نیز در 
پست هایی که ضعف بود بهره می بردیم اما متأسفانه 
بسیاری از بازیکنان با تیم های دیگر قرارداد ثبت کرده 

بودند.

نادریان همچنین در خصوص اینکه در فصل آینده 
نیز به عنوان سرمربی تیم فوتبال نفت گچساران ادامه 
خواهد داد، عنوان کرد: تاکنون که پیشنهادی از سوی 
باشگاه در این خصوص نداشته ام اما اگر قرار بر ادامه 
کار باشد بایستی نقاط ضعف سال گذشته را برطرف 
کنیم و هرچه سریع تر تیم بسته شود. وی یادآور شد: 
امسال مردم و هواداران از یک تیم مدعی که در جمع 
چهار تیم برتر لیگ دســته دوم بوده انتظار دارند نه 
اینکه همانند ســال گذشته به دید یک تیم سقوط 
کرده و مطمئناً امسال هرکس سرمربی این تیم شود 

بایستی برای صعود کردن تیم را جمع کند.
نادریان که یکی از مهم ترین دلایل بالا آمدن تیم 
فوتبال نفت و گاز گچساران تا مرحله پلی آف را وجود 
هواداران پرشور و حمایت آن ها می داند، اظهار داشت: 
هواداران تیم فوتبال نفت گچساران در سطح کشور 
کم نظیر هستند و همین امر مهم باعث شده فوتبال 
در این شــهر زنده بماند و مــن از همین جا از همه 
هواداران، اصحاب رســانه و متصدیان ورزش جهت 

حمایت از کادر فنی و تیم قدردانی می کنم.

رئیس امور ورزش نفت و گاز گچساران؛

محوریت ورزش قهرمانی نفت و گاز بر بومی گرایی و استعدادیابی است

در سال های اخیر ورزش قهرمانی نفت و گاز گچساران 
تقریباً بار ورزش استان کهگیلویه و بویراحمد را بر دوش 
می کشد و با حمایت اکثر رشــته های ورزشی تاکنون 
گام های مهمی را در عرصه ورزش استان و کشور برداشته 
اســت؛ که در این میان حضور ورزشکاران بومی در این 

تیم ها بر اهمیت ورزش در این منطقه افزوده است.
محمد حبیبی نژاد رئیس امــور ورزش نفت و گاز 
گچســاران در گفتگویی با توازن، نقش سازنده نفت در 
توسعه ورزش استان را بی نظیر خوانده و افزود: به دلیل 
عدم ســرمایه گذاری بخش خصوصی در ورزش استان 
بار حمایت از ورزش که در چارچوب وظایف اجتماعی 
صنعت نفت نیز بــوده بر دوش امــور ورزش نفت و گاز 

گچساران افتاده است.
حبیبی نژاد افزود: تمامی تیم های حاضر در لیگ های 
معتبر کشور در این استان از باشگاه نفت و گاز گچساران 
شرکت می کنند که این موضع به نگران کننده و البته در 
شرح وظایف اجتماعی صنعت نفت تعریف شده است. 
نگران کننده از این بابت که بخش خصوصی هیچ گونه 
حمایتی از ورزش استان نمی کند و بار سنگین حمایت 
از تیم های ورزشی معمولاً در حیطه های نهادهای دولتی 
قرارگرفته است. رئیس امور ورزش نفت و گاز گچساران 
تصریح کرد: بیشترین فشار بر ورزش نفت ازآنجا ایجادشده 

که بایستی به تنهایی حامی ورزش شهرستان و به نوعی 
اســتان باشــد که این امر با توجه مشکلات تخصیص 
اعتبارات حوزه ورزش نفت با ســختی بســیاری روبرو 

شده است.
حبیبی نژاد بیان کــرد: ورزش قهرمانی نفت و گاز 
گچساران 9 تیم که عبارتند از فوتبال بزرگسالان در لیگ 
دسته دوم، فوتبال نوجوانان در لیگ برتر، هندبال آقایان 
در لیگ برتر، هندبال بانوان در لیگ برتر، تنیس روی میز 
نونهالان در لیگ برتر، تنیس روی میز بزرگسالان در لیگ 
دسته اول، واترپلو در لیگ برتر، والیبال نشسته در لیگ 

برتر، هاکی در لیگ برتر را تحت حمایت خود دارد.
وی افزود: این تعداد تیم با توجه به جمعیت شهرستان 
در سطح کشور کم نظیر بوده و همین امر گچساران را به 

قطب ورزش مناطق نفت خیز جنوب تبدیل کرده است.
رئیــس امور ورزش نفــت و گاز گچســاران تأکید 
کرد: اداره و پشــتیبانی این تعداد تیم قهرمانی در کنار 
عضویت بیش از 13 هزار نفر از کارکنان و خانواده های 
آن ها در رشــته های مختلف ورزش همگانی نیازمند 
توجه ویژه ای اســت که در حال حاضر امور ورزش نفت 
گچساران این کار بزرگ را راهبری می کند. حبیبی نژاد 
بابیان اینکه در فصل ورزشی 95-94 حدود 32 بازیکن 
باشگاه نفت و گاز گچساران به اردو تیم های مختلف ملی 

دعوت شــده اند افزود: این در حالی است که بسیاری از 
بازیکنان دعوت شده پرورش یافته رده های مختلف پایه 

همین باشگاه هستند.
وی کسب عناوین قهرمانی تنیس روی میز نونهالان و 
نوجوانان در لیگ برتر، نایب قهرمانی هاکی مردان در لیگ 
برتر، نایب قهرمانی و کسب سهمیه آسیایی تیم هندبال 
مردان در لیگ برتر، حضور تیم فوتبال بزرگســالان در 
پلی آف لیگ دســته دوم از میان 40 تیم حاضر در این 
رقابت ها، کسب مقام سومی تنیس روی میز بزرگسالان در 
لیگ دسته اول، کسب مقام نایب قهرمانی گروهی فوتبال 
نوجوانان در لیگ برتر، کسب مقامی پنجمی واترپلو در 
لیگ برتر، کسب مقام ششمی والیبال نشسته در لیگ برتر 
و مقام ششمی هندبال بانوان در لیگ برتر را در فصل 95-

94 حاصل تلاش گروهی متصدیان ورزش نفت گچساران 
در بدترین شرایط مالی در چند سال گذشته دانست.

رئیس امور ورزش نفت و گاز گچســاران افزود: این 
موفقیت که حاصل یک کار جمعی با تیکه بر توان نیروهای 
بومی از قبیل بازیکن و کادر فنی بوده که در بسیاری از 
رشته ها شــاهد افزایش تعداد بازی با کمترین امکانات 
به طوری که ما امسال به دلیل سخت گیری سیستم های 
نظارتی نتوانستیم از منزل و مهمانسرا و حتی گاها غذای 
مناسب برای ورزشکاران قهرمانی بهره ببریم و اوج سختی 

کار جایی بود که ما مجبور شدیم با هزینه شخصی برای 
بازیکنان در زمستان البسه گرم تهیه کنیم. حبیبی نژاد از 
پرداخت کمترین مبلغ قرارداد طی این چند ماه آن هم 
به صورت علی الحساب به بازیکنان تیم فوتبال خبر داد 
و افزود: این سختی ها در حالی ثمر داد که معرفی چند 
بازیکن بومی تأثیرگذار جوان  همانند رضا قیالی، سهیل 
صالحی، مهران غریبی، علی حدادی فر و قائم اسلامی خواه 

به فوتبال کشور از درون همین تیم شکل گرفته است.
وی تیــم فوتبال نفــت و گاز گچســاران را یکی از 
جوان ترین تیم های حاضر در لیگ دسته دوم با توجه به 
میانگین سنی 23 سال دانست و اظهار داشت: بیشترین 
تعداد گل های زده شده از سوی بازیکنان بومی ما بوده و 
بیشترین بازیکن را در میان تیم ها منتخب هفته داشتیم.

رئیس امور ورزش نفت و گاز گچساران در خصوص 
تیم های هاکی و هندبال این باشــگاه نیز اظهار داشت: 
این تیم ها در فصل 95-94 با بیشترین تغییرات ازنظر 
بومی گرایی و اســتفاده از کادر فنی مجرب بومی راهی 
مسابقات شدند که تیم هندبال توانست برای نخستین 
بار در تاریخ ورزش کهگیلویه و بویراحمد سهمیه آسیایی 
را کسب کند و در مقام نایب قهرمانی لیگ برتر قرار گیرد 
و تیم هندبال نیز با ســرمربی جوان و باانگیزه خود در 
شرایطی که تغییرات عمده ای را در بازیکنان سال های 

قبل داده و تیم تا 85 درصد بومی شده و تعداد بازی های 
چند برابر فصول گذشته به فینال هاکی کشور را ه پیدا کرد 
و نایب قهرمان لیگ برتر شد. حبیبی نژاد اظهار امیدواری 
کرد مسئولان استان و شهرســتان با نگاه کارشناسانه 
عملکرد تیم های ورزشی باشــگاه نفت و گاز گچساران 
را ارزیابی کنند و با توجه به مسائل و مشکلات پیش رو 
متصدیان ورزش نفت قضاوت ها عادلانه ای در خصوص 
رشد چشمگیر استعدادهای بومی در این تیم ها داشته 
باشند. وی با تقدیر از زحمات مدیرعامل، مدیریت منابع 
انســانی، خدمات، امورمالی و همچنین باشگاه مناطق 
نفت خیز جنوب که در طی این مدت بیشترین حمایت 
و پشتیبانی را از تیم های ورزشی داشته اند، تأکید کرد: 
مدیران شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران در 
سخت ترین شرایط با توجه کمبود نقدینگی در شرکت 
به حمایت ورزش قهرمانی آمدند که همین امر موجب 
به ثمر نشستن بسیاری از برنامه های پیش بینی شده در 
سال 94 شد. حبیبی نژاد در ادامه از تلاش های مسئول 
ورزش قهرمانی نفت و گاز گچساران، متصدیان ورزش 
نفت، مربیان، ورزشکاران، رسانه ها و هواداران باغیرت و 
متعصب که همانند یک تیم در پشت صحنه ورزش نفت 
فعالیت چشمگیری برای ارتقاء جایگاه ورزش گچساران 

در سطح ملی و بین المللی داشتند، قدردانی کرد.

ورزشی

دبیر سرویس ورزشی:  امین دهقانی

شایعه کتک خوردنم در گچساران صحت ندارد
احمد صالحی درباره شایعه کتک  خوردنش در دیدار نفت وگاز گچساران- پارس جنوبی در بازی برگشت مرحله پلی آف لیگ دسته دوم اظهار داشت: این موضوع صحت ندارد و کتک کاری در کار نبود. صالحی 
ادامه داد: فرماندار گچســاران جلســه ای با مرادی برگزار کرد و آن ها اذعان کردند نمی توانند امنیت بازی را برقرار کنند. با این شــرایط به این نتیجه رسیدیم که ادامه بازی عواقب بدی خواهد داشت و ممکن 

است علاوه بر درگیری های بین خود تماشاگران، تیم پارس جنوبی هم دچار مشکل شود، به همین دلیل بازی را نیمه کاره متوقف کردیم. 
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 جدیدترین دستگاه
  ماموگرافی روز دنیا

در گچساران
بخش ماموگرافی بیمارستان شهید رجایی گچساران 
با حضور جمعی از مســئولین شهرستان گچساران 
افتتاح شد. رئیس بیمارســتان شهید رجائی، در این 
آئین گفت: در بخش بهداشت و درمان در شهرستان 
خدمات خوبی ارائه شده ازجمله افتتاح ام آر ای با هزینه 
۶ میلیارد تومان و سی تی اسکن بالغ بر ۳ میلیارد تومان 
و همچنین راه اندازی آی ســی یو نوزادان که بخش 
فیزیکی انجام شــده و در روزهای آینده افتتاح خواهد 

شد.
دکتر هایده حافظ قرآن گفت: ســرطان سینه یکی از 
شایع ترین ســرطان ها در بین خانم ها می باشد و باید 
در سریع ترین زمان ممکن رسیدگی شود اما به دلیل 
نبود دستگاه ماموگرافی در شهرستان و به دلیل دوری 
مسافت به شهرستان ها بیشتر بانوان گچسارانی به این 

نوع سرطان رسیدگی نمی کردند.
دکتر حافظ قران اظهار داشت: دستگاه ماموگرافی با 
پیگیری نماینده محترم شهرســتان های گچساران و 

باشت و دکتر چمن در این شهرستان راه اندازی شد.
به گزارش تابناک، رئیس بیمارســتان شهید رجائی 
گچساران بابیان اینکه این دســتگاه ۷ میلیارد ریال 
خریــداری و نصب و راه اندازی شــده اســت افزود: 
دستگاه ماموگرافی گچساران جدیدترین دستگاه در 
سال ۲۰۱۵ می باشــد که دارای وضوح بالای تصویر و 
تشخیص ســریع بیماری می باشد، همچنین حافظه 
بالای این دستگاه می تواند پرونده بیماران و تشخیص 
بیماران قدیمی را تا هزار نفر در حافظه خود قرار بدهد.

 ورزشکار گچسارانی:
 در صورت همکاری

  می توانم رکورد گینس
را بشکنم

رضا قیطاســی یکــی از ورزشــکاران رشــته رزمی 
درگچســاران است که توانسته به صورت غیر رسمی 
به تازگی رکورد گینس را در شکستن قرنیز در پارک 
دوســتی )لاله( گچســاران انجام دهد. این ورزشکار 
گچسارانی متولد ســال ۶9 بوده که در رشته ورزشی 
وشو دارای کمربند مشکی و دان یک در دفاع شخصی 

است. 
رضا قیطاسی درگفت و گو با ایسنا گفت: رکورد گینس 
در شکســتن قرنیز ۶۰ عدد ۲۰ سانتی و در حدود ۲ 
متر در اختیار مهدی خرم روزاصل از اســتان مرکزی 
اســت که در رشــته کاراته فعالیت دارد. وی عنوان 
کرد: متاسفانه به دلیل نبود اسپانسر و نداشتن هزینه 
نتوانســتم به صورت رسمی این رکورد را بشکنم و به 
صورت غیر رسمی در پارک دوستی با ضربه تیغه دست 
و ساعد توانستم رکورد قبلی آقای خرم روزاصل را که 
۶۰ قرنیز بوده را با اختلاف ۳ عدد بشــکنم. قیطاسی 
گفت: حدود یک سال و نیم است که با تمرین تلاش 
کردم تا این رکورد شکســته شود اما عده ای به دلیل 
اینکــه نگران بودند تا مبادا این رکورد به نام من ثبت 
شود با من همکاری نکردند. این ورزشکار گچسارانی 
خاطرنشــان کرد: درحال حاضر اگــر اداره ورزش و 
جوانــان بتواند هزینه ۵ میلیون تومانــی این رکورد 
شکنی را فراهم کند می توانم این رکورد را به نام استان 
کهگیلویه و بویراحمد و شهرستان گچساران در کتاب 
گینس ثبت کنم. قیطاسی بیان کرد: اگر این همکاری 
انجام نشود و یا اسپانسری با من همکاری نکند مجبور 
خواهم شــد که این رکورد را به نام استان دیگری به 

ثبت رسانده و این رکورد زنی را در آنجا انجام دهم.

فولاد سادات
 قهرمان لیگ فوتبال 

گچساران  شد
مسابقات فوتبال باشگاه های شهرستان گچساران در 
رده بزرگســالان با حضور 9 تیــم در قالب دو گروه ۴ 
و ۵ تیمی برگزار شــد و پس از انجام بیست مسابقه 
تیم فولاد ســادات گچساران کاپ قهرمانی را به خانه 
برد. مسابقه فینال در استادیوم ورزشی شهید بشارت 
گچساران بین تیم های فولاد سادات و ماهور گچساران 
برگزار شــد و در پایان تیم فولاد سادات با نتیجه سه 
بــر یک تیم ماهــور را شکســت داد و قهرمان لیگ 

بزرگ سالان شهر گچساران شد.
اســامی بازیکنان تیم فولاد ســادات:  امیر طراقی-

محمدتقی نواب نیا- محسن آقالر- لطف الله علی بازپور- 
حمید مصلح- علی علینژاد- فرهاد خلیلی- فرزاد وحیدی 
اصل- ابراهیم شمشــیری- حســن باقری- امیرحافظ 
حسینی- ســرمربی: صادق مشــیری- مربی: محسن 
کشاورز. بازیکنان تیم ماهور: حبیب الله نوشادی-مهدی 
حسینی-ثارالله صادقی- احسان فیروز پور- علی معماری-
رحمت الله امیری- ســجاد موســوی- میــلاد آبادیان-

یرحسین عبدی-اسماعیل مندنی زاده- مجید اسدی.

در روزهای گذشته خبری با عنوان نوزاد دختری که پسر 
شد در برخی رسانه ها منتشر شد و خیلی سریع فضای 
مجازی را پر کرد. در گزارش مذکور فقط ادعاهای پدر و 
مادر نوزادی آمده بود که گویا قبلًا نتیجه سونوگرافی اش 
از دختــر بــودن وی خبر می داد و توضیحی از ســوی 

مسئولان بیمارستان امام سجاد یاسوج ثبت نشده بود.
در این گزارش آمده بود: مــادر نوزاد اظهار می دارد 
که در ماه ششــم و هشتم حاملگی به سونوگرافی دکتر 
ح### مراجعه کردم که گفتند فرزندت دختر اســت. 
بعد از زایمان نوزاد را بستری کردند و طی این هفت روز 
من به صورت مداوم به بچه سر کشی می کردم اما اجازه 
نزدیکی به نوزاد را نمی دادنــد و حتی اجازه نمی دادند 
من پوشــک بچه را عوض کنم. یــازده روز پس از تولد 
نوزاد، بچه از بخش زایشــگاه خارج شد و وقتی که برای 
اولین بار قصد داشتم پوشک بچه را عوض کنم متوجه 
شدم که نوزاد پسر است و به بیماری تشنج مبتلا است. 
پس ازاینکه ما به روســتای میمند که محل ســکونت 
خودمان اســت مراجعه کردیم پس از چند روز شخصی 
به گوشی شــوهرم تماس گرفت و عنوان کرد که شما 
بچه من را برده اید و من قصد دارم که از شــما شکایت 
کنم. پــس از این واقعه ما نیز به بیمارســتان مراجعه 
کردیم و متوجه شــدیم شخصی که تماس گرفته است 
مزاحم تلفنی بوده است. با همه این وقایع ما قصد داریم 
از طریق پزشــکی قانونــی و آزمایش DNA پی گیری 
کنیم که چرا بچه ما که اعلام شده بود دختر سالم است 
و الان پســر بیمار تحویل داده شده است و اینکه چرا تا 
چند روز اجازه نزدیک شدن به نوزاد را به ما نمی دادند؟ 
بعد از انتشــار این خبر با توجه به جذابیت و نادر بودن 
ســوژه، خیلی زود در فضای مجازی و رســانه پیچید و 
در رســانه های کشــوری بازتاب گســترده ای داشت. 
حواشــی حول این موضوع باعث شد تا روابط عمومی 
این بیمارســتان کمتر از یک روز گزارشی کامل درباره 
این خبر منتشــر کند. آنچه در ادامه می آید بخشی از 
توضیحات روابط عمومی بیمارســتان امام ســجاد )ع( 

یاسوج است:
 هیچ کدام از ســونوگرافی های مورد ادعای مادر 
نــوزاد به بیمارســتان ارائه نگردیده اســت و حتی در 
صورت انجام سونوگرافی بسته به سن حاملگی در هنگام 
ســونوگرافی امکان خطای حــدوداً ۲۰ درصدی برای 

تعیین جنسیت جنین وجود دارد.
 به علت وضعیت اورژانسی مادر باردار و جنین که 
ناشی از افت شدید ضربان قلب نوزاد بوده عمل سزارین 
برای مادر باردار انجام شد و بعد از به دنیا آمدن نوزاد نیز 
عملیات احیاء برای وی انجــام و از مرگ وی جلوگیری 
شده است و پس از آن نیز توسط پزشک متخصص زنان 
و نوزادان در دستکاه انکوباتور نگهداری نوزدان بدحال و به 
بخش مراقبتهای ویژه نوزادان انتقال داده شد. لازم به ذکر 
است که در هر چهار گزارش ارائه شده توسط جراح زنان، 
رزیدنت نوزادان، مامای مســتقر در اتاق عمل و پرستار 
تحویل گیرنده نوزاد در بخــش مراقبتهای ویژه نوزادان 

)NICU( جنسیت نوزاد پسربوده و ثبت گردیده است.
 برخلاف مطالب درج شــده در برخی رسانه ها از 
زمان بستری نوزاد در بخش مراقبتهای ویژه، به مدت پنج 
روز هیــچ کدام از والدین به این بخش مراجعه نکردند و 
پس از پنج روز با تماس پرسنل بخش برای انجام مراقبت 
هم آغوشــی مادر و نــوزاد )KMC(، مادرنوزاد به بخش 
مراجعه کرده و نوزاد را مشاهده و در آغوش گرفته است؛ 
بنابراین می توانسته جنســیت نوزاد خود را نیز مشاهده 
کند که دلیل عدم مشاهده جنسیت نوزاد توسط مادر بر 

ما نیز پوشیده است.
 پدر نوزاد هنگام مراجعــه به واحد ثبت احوال با 
پــر کردن فرم اطلاعات والدین و نوزاد، جنســیت نوزاد 
را براساس ذهنیت خود که برگرفته از سونوگرافی ابهام 
برانگیــز و مورد ادعای والدین بوده، دختر عنوان کرده و 
حتی نام “حدیث” را نیز بر همین اساس برای نوزاد خود 
انتخاب کرده است و واحد ثبت احوال نیز براساس اعتماد 
به والدین و فرم دریافتی از آنها جنســیت را دختر اعلام 
کرده است. لازم به ذکر است که در پرونده مادر این نوزاد 
نیز دو عدد سونوگرافی موجود بوده که جنسیت را دختر 

اعلام کرده است.
 در پایان پیشــنهاد می شــود در صورت تمایل 
والدیــن و جهــت تنویرکامل افکار عمومــی آزمایش 
پیشرفته DNA برای نوزاد مورد بحث و والدین محترم 
آنها در آزمایشــگاههای معتبر ژنتیک کشور انجام شود 

تا هرگونه شک و شبهه در این خصوص برطرف شود.

 ماجرای نوزاد دختر یاسوجی
که پسر شد چه بود؟

مسی گچسارانی ها
به اسپانیا می رود 

درحالی که این روزها بحث نقل و انتقالات ســرخابی ها 
داغ شــده، بمب خبری اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
ترکید. سید عماد محمدی که پیش ازاین از او به عنوان 
ســتاره آینــده دار فوتبال گچســارانی ها یاد می شــد 
موردتوجه باشگاه و آکادمی بارسلونا قرارگرفته و در این 
خصوص با فردی مارتینو مدیر آکادمی بارسلونا نشست 
خبری داشت. عماد که لقب مسی ایران رو دارد در آینده 
نزدیک در آکادمی بارسلونا و زیر نظر مربیان این آکادمی 

مشغول بازی خواهد شد.

در حاشیه

وارد خانه که شدم مرغ مینا شروع به بال زدن کرد 
و با هیجان خاصی صاحبــش را فراخواند. بانوی 
مهربانی، با تواضع به استقبالم آمد. فضای خانه بسیار 
صمیمی بود پدربزرگ در کنــار نوه هایش با نگاه 
نافذی به تازه وارد خیره شد و سلام کرد. چقدر سلام 
مهربانش، شبیه مهربانی های پدر بود. عطر گلها 
فضای خانه را آکنده از صمیمیتی خاص کرده بود. 

آقای صیدی نوشادی  از طایفه کشکولی و تیره 
جعفربگلو و ایل بزرگ قشــقایی است. هنرمندی 
هشتادویک ســاله متولد ۱۳۱۳ و موردی که مرا 
این محفل صمیمی شان کشاند هنر بی نظیر ایلمرد 
قشقایی است. گوشه ای از خانه دو چادر عشایری 
در مقیاس خاصی)ماکت( قــرار دارد که زیبایی و 
جذابیت طبیعی بودن این چادر مرا مجذوب هنر 
پیرمرد می کند. دورتادور چــادر از آلاچیق یا نی 
چین سنتی احاطه شده و درونش با گلیم دستباف 
بانو مزین. بالش های سنتی و سیاه چادر قشقایی. 
هنر مرد در بافت نی چین است و این گونه می گوید: 
فرزند ایلم و زادگاهم عشــایر. دورانی پر از خاطره 
طبیعت و روزگار ایلیاتی ام در باباکلان بود و بعدها 
مزارع کشاورزی ما توســط برخی دیگر تصاحب 
شد. در بیست سالگی به سربازی رفتم. پدرم هنر نی 
چینی و ساخت آلاچیق را از پدرانش به ارث داشت. 

وقتی وارد اداره جهاد کشاورزی شدم با ازدواجم به 
گچساران قدیم آمدیم. راننده ماشین سنگین بودم و 
سال ۶۵ به مدت چندین هفته در جبهه بودم. همواره 
حفظ سنت ایل در ذات من و همسرم نهادینه بود و 
بافت گلیم و فرش و ساختن آلاچیق و بافت موکت 

را انجام می دادم.
از وقتی بازنشسته شدم حدود هشت سال است 
به فکر احیای سنت نی چین و بافت آلاچیق شدم. 
هنری که می خواهم زنده بماند و به نسل دیگری 
منتقل شود. در همان سال که دوباره دست به بافت 
یادگار ایلم زدم مدیر وقت میراث فرهنگی استقبال 
خوبی کرد. آن سال ها منزلم یاسوج بود در نمایشگاه 
میراث فرهنگی با ساخته هایم حضور پیدا کردم و کی 
عطا طاهری نویسنده برجسته ایل لر زبان به دیدنم 
آمد و بسیار از کارم لذت برد. کی عطا مرد بزرگواری 
بود و مرا مورد لطف قرارداد. از بافته هایم فیلم برداری 
کردند اما هیچ وقت از هیچ نهادی حمایت نشدم. دلم 
می خواست مغازه ای برای احیای این سنت ایلی 
داشته باشم و تربیت نسلی که انتقال هنر پدری امان 
را بر دوش بگیرند. افسوس که میسر نشد و دغدغه 

من فراموشی این هنر در نسلمان است. 
پیرمرد دسته های چوب را نشانم می دهد: این 
چوب های گز و نی های ظریف را از دشت گز تهیه 

می کنم و با ظرافت و مقیاس خاصی برش می دهم 
و آلاچیق درست می کنم. ساخت آلاچیق در این 
مقیاس بسیار سخت اســت ولی من عاشق هنرم 
هستم و طی یک هفته می سازم. همسرم هم بافت 
گلیم و ساخت لوازم درون چادر را انجام می دهد؛ 
و یک چادر اصیل با نماد عشــایری را دوهفته ای 
می سازم. وسیله ای که با چوب ساخته و بر دو سه پایه 
در دو طرف بناشده نشانم می دهد، این وسیله نامش 
چیغ است و برای خشــک کردن کشک استفاده 
می شــود؛ اما در حال حاضر بیشتر برای قرار دادن 
ظروف فلزی کاربرد دارد. چوب های پایه چادر را در 
تعداد بیست تایی شانزده تایی و چهارتایی و دوتایی 
می ســازم و تراش می دهم تمام کارها را با دست و 
بدون ابزار صنعتی می سازم. حتی طناب اتصال چادر 
به چوب ها را ساعت ها وقت صرف بافتنش می کنم. 

تمام نشانه های ایلی در ساخت سیاه چادر عشایر 
و نی چین رعایت می شود. پیرمرد یکی از نی چین ها 
را باز می کند و طریقه کار را شرح می دهد. پایه ای 
فلزی و چند وزنه لازم است تا این نی ها را روی پایه 
یکی یکی از میان طناب های تنیــده از موی بز رد 
کنیم و نقش و نگار لوزی و مشــبک را در بیاوریم. 
خیلی تلاش کردم این هنر را به پسرانم بیاموزم اما 
فراگیری این هنر برای آنان که دور از زندگی ایلی 

رشد کردند کار دشواری بود. پیرمرد با صدای مرغ 
مینا آه از نهادش بلند می شود: دو سال پیش خانواده 
پســرم تصادف کردند و عروس و نوه ام در دم جان 
باختند. سکوت تلخش را بانو کشکولی شکست و 
ادامه داد: پس از تصادف از یاسوج به گچساران آمدیم 
تا نوهٔ بازمانده و پسرم تنها نباشند، این سرگرمی تنها 
بار غصه را می کاهد اما درد عزیز ازدست رفته التیام 
نخواهد یافت. همان روز خاک سپاری این مرغ مینا 
به طرز اتفاقی وارد حیاط خانه شد پسرم آن را به فال 
نیک گرفت و از آن روز همدم تنهایی من و همسر و 

پسرم، بعد از نوه امان این مرغ میناست. 
پیرمرد دستی بر نی چین می کشد و می گوید: 
در اعماق وجودم از مسئولین میراث فرهنگی گلایه 
شدید دارم نه تنها به این هنرها بها نمی دهند بلکه 
گذرا چشمشــان را بر این همه یادگار که به ورطه 
فراموشی می رود می بندند. هدف باید احیای سنت 
باشد نه نمایش دادن ســالی یک بار آن. می دانید 
ارزش نقدی و جذب توریست این هنر چقدر بالاست 
و چه منبع رشد اقتصادی برای شهرستان در بخش 
فرهنگ عشایری خواهد داشت. تقاضایم از مسئولین 
مربوطه انگیزه دادن و توجه به دارندگان هنرهای 

بومی است تا سنت ها احیا شوند.
 با تشکر از پیمان نوشادی

با یک هنرمند
در سیاه چادرهای قشقایی 

گفت وگو:   نرگس احمدپور

صابر محمدی* 
 هرقدر که علم به کشــف های جدید می رســد 
بشر چندین برابر به عذاب های جدید دست پیدا 
می کند. نه این که علم و کشفیات علمی راه های 
جدید عذاب باشند، نه. آدم ها دارند دچار عذاب های 
برساختهٔ شخصی و قومی و شــهری و سطوح 
گسترده تر می شوند چون رســیدن به اندوه دم 
دست کاری آســان تر از تلاش برای رسیدن به 
شادی است. اخبار جنگ و جنایت، اخبار مرگ ومیر 
و خبرهای نابودکننده آن قدر پوشش داده می شوند 
و بر زبان ها و در ذهن ها جاری می شوند که هنر هم 

به ابرازی برای عذاب کشیدن بدل شده است.
نیچه فیلسوف آلمانی می گوید: انسان درد را 

آفرید تا از تراژدی لذت ببرد.
بعد از تراژدی چه می شــود؟. چرا تراژدی یا 

کمدی؟.
چرا تئاتر؟

چه می تواند به ما بگوید؟
جواب این پرسش ها در پیام روز جهانی تئاتر از 
زبان آناتولی واسیلیو تا حدودی بیان شده. بخشی 

از پیام روز جهانی تئاتر:
»تئاتر چه می تواند به ما بگوید؟

همه چیز!
تئاتر می تواند همه چیز را به ما بگوید.

این که چگونه خدایان در آســمان ها سکنی 
گزیده اند و زندانیان در سیاه چال های فراموش شده 
جان می بازند، چگونه شعلهٔ شهوت زبانه می کشد و 
عشق نابود می شود، چگونه در جهان به انسان های 
خوب نیازی نیست و فریب فرمانروایی می کند، 
چگونه مردم در آپارتمان هــا زندگی می کنند 
درحالی که کودکان در اردوگاه های پناهندگان 
می پژمرند و وادار می شوند تا به بیابان بازگردند و از 
عزیزان خود جدا شوند؛ تئاتر از همهٔ این ها می تواند 

سخن بگوید.
تئاتر همیشه بوده و خواهد بود.

لعنت به گجت ها و کامپیوترها! به تئاتر بروید، 
تمامی ردیف ها را در سالن ها و بالکن های تئاتر پر 
کنید، به کلمات گوش فرا دهید و به تصاویر زنده 
نگاه کنید! -این تئاتر است که روبروی شماست، از 
آن غفلت نکنید و هیچ فرصتی برای شرکت در آن را 
از دست ندهید- شاید ارزشمندترین فرصتی که در 
زندگی های بیهوده و شتاب زده مان در آن مشترک 

هستیم باشد.
ما به همهٔ گونه های تئاتر نیاز داریم.

تنها یک تئاتر اســت که به یقیــن موردنیاز 
هیچ کس نیست- تئاتر بازی های سیاسی، تئاتر 
سیاست زده، تئاتر سیاست مداران، تئاتر بیهودهٔ 

سیاست. آنچه ما یقیناً نیاز نداریم تئاتر وحشت 
روزمره است - چه فردی و چه جمعی، آنچه ما نیاز 
نداریم تئاتر اجساد و خون در خیابان ها و میدان ها، 
در پایتخت ها و شهرستان هاست، تئاتری ساختگی 

از درگیری خصمانه میان مذاهب و اقوام…
انتشار خبرهای ویران کننده چیزی را درست 
نمی کند مگر این که در لباس هنر پیشنهاد هایی 
برای زیباتر زیستن به دنیا ارائه شود. هنر در تمامیت 
ذات اندوهگین خود راهی است برای رسیدن به 

حقیقت.
به نقل از آنتونن آرتو: تئاتر هرگز اهمیت خود را 
بازنخواهد یافت مگر این که تماشاگر را به تماشای 

ته نشین های حقیقی رؤیاها فراخواند.
وقتی از شاخصه های مدنیت در هر جامعه ای 
میزان پیاده روها، پارک هــا و تعداد صندلی های 
تئاتر است. چرا تئاتر زندگی محض نباشد؟ برای 
این زندگی هنــری، برای تئاتر تنهــا یک بهانه 
برای دورهم بودن وجــود دارد، تنها یک روز، روز 

اردیبهشت تئاتر.
جشن اردیبهشت تئاتر گچساران برگزار شد و 
در این جشن به پاس حضور در بخش های مختلف 
از هنرمندان و مدیران تجلیل شد. پیشکسوتان، 
کــودکان و نوجوانانی که اولین حضورشــان را 
بر صحنه تجربه کرده اند، برگزیــدگان تئاتر در 
جشنواره های مختلف و مدیران و مسئولان هم 
کار با انجمن هنرهای نمایشی گچساران و تمام 
دوستانی که در راستای اعتلای هنر نمایش تلاش 

کرده اند جز تجلیل شوندگان جشن اردیبهشت 
تئاتر گچســاران بودند. نادرتریــن اتفاق در این 
جشن که برای اولین بار در تئاتر دنیا اتفاق افتاده 
است تجلیل از مخاطب بود. در این جشن انجمن 
هنرهای نمایشی گچساران طی حرکتی نمادین از 
مخاطب روشن دل تئاتر به پاس حضور و ارج گذاری 
به مخاطب تجلیل کرد. البتــه این فقط گزارش 
کوتاهی است و برای درک شادی باید در آن روز 
حضور داشت. روزی که خانوادهٔ تئاتر باهم در یکجا 

نفس می کشیدند.
بعدازاین جشن، تئاتر گچساران دارد کوتاه تر 
نفس می کشد چون خاطره های سه متری مان را 
خراب کردند. سقف پلاتوی شهید خلیل مندنی 
زادهٔ گچساران در حال تخریب و بازسازی است. قرار 
است که ارتفاع سقف سالن چهار و نیم متر باشد و 
سالن گسترده تر و مجهزتر بشود اما اولین جمله ای 
که بعد از شروع تخریب به ذهنم رسید این بود که 
خاطره های سه متری مان خراب شد و بعد از ترمیم 
سالن باید به فکر خاطره های چهار و نیم متری 
باشیم. امیدوارم در سال جاری مخاطب ها تئاتر 
را پیدا کنند و تئاتر به مخاطبانش سلامی دوباره 
بدهد از دریچهٔ آفتاب. امیدوارم مثل همیشه های 
هنوز اجزای تئاتر حضورداشته باشند برای نفس 
کشیدن در سرزمین جنگ و صلح اندیشمندانه، 
در سرزمین تئاتر تا زیباتر زیستن را به هم دیگر 

پیشنهاد بدهیم.
*رئیس انجمن هنرهای نمایشی گچساران

در گچساران؛ 
روزی که خانوادهٔ تئاتر باهم در یکجا نفس کشیدند 

شوت را زد افطار کنید
مردم دوگنبدان چــه لرزبان، ترک زبان و همه 
همشهریانی که سال ها ســاکن شهر بوده اند 
خصوصاً مــردم محله هایی کــه در مرکزیت 
شــهر و نزدیک به منطقه اداری شرکت بهره 
بهرداری نفت و گاز گچساران مثل محله های 
۱۰۸ دستگاه، پانصد دستگاه، منازل شرکتی، 
محله هــای ســادات و رادک، بــازار مرکزی 
و… در مــاه رمضــان با صــدای بوقی که در 
زبان محلی خودمان شــوت می گفتند آشــنا 
هســتیم که موقع ســحر و افطار به صدا در 
می آمد و در کوچه ها شــاید این صدا را زیاد از 

مادرهایمان شنیده باشیم که می گفتند گوش 
 بدید ببینید آیا شــوت را زدنــد افطار کنیم؟

در چند دهه گذشــته خصوصاً دهه های ۶۰ و 
۷۰ پیشرفت تکنولوژی امروزی که نشان دهنده 
اوقــات دقیق شــرعی کــه امــروزه در قالب 
برنامه هایی بر روی گوشی های هوشمندی که 
در دست اکثرمان نصب شــده اند نبود و مردم 
شــهر دوگنبدان نیز اوقات شــرعی خود را با 
صدای بوق )شــوت( معروف که در ســحر دو 
بار و در افطار یک بار به صدا در می آمد تنظیم 

می کردند.

خیلی از کودکان دهه پنجاه و شصتی خیلی 
کنجکاوانه می پرسیدند محل این بوق کجاست 
و چه کسانی سروقت آن را به صدا درمی آورند.

این بوق درواقع آژیر خطری است که مانند 
اکثر شهرها در مراکز حساس برای مواقع خطر 
و ضروری مثل دوران جنگ ساخته و استفاده 
می شد که شوت معروف و محبوب گچسارانی ها 
در اداره ترابری شرکت نفت گچساران قرار دارد 
که خاطره ساز سال هایی است که مردم نسبت 
به امروز باصفا و صمیمیت بیشتری در کنار هم 
بودند و هنوز دنیای مجازی و مشکلات زندگی 

آن ها را از هم دور نکرده بود.
این صــدای دل نشــین و خاطره انگیز ماه 
رمضان در سال های اخیر نیز به صدا درمی آید 
اما با گسترش شهر دوگنبدان نسبت به دهه های 
۶۰ و ۷۰ و ساخت بافت های جدید مسکونی و 
چند برابر شــدن تعداد ماشــین هایی که در 
خیابان های گچساران جولان می دهند و صدای 
گوش خراش بوق هایشــان بــر روی اعصاب ها 
قرارگرفته اند شاید خیلی از همشهری ها دیگر 

صدای خاطره ها را نشنوند.
فانوس زاگرس

صدای خاطره ها؛


